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"ÇAYDA GÜBRELEME
SORUNLARI VE ÇÖZÜMLE-
Ri" konulu panel çay İşletme-
leri Genel Müdürlüğümüzde 15
Şubat 1991 Cuma günü yapıl-
mıştır.

Panele; Türkiye genelinde ko-
nusunda otorite olan üniversite
hocaları ve uzmanlar katılmıştır.
Paneli Çukurova Üniversitesi
Rektörü Prof. Dr. Mithat Özsan
yönetmiştir. Panelistler; Ankara
Üniversitesinden Prof. Dr. Bur-
han Kacar, Erzurum Atatürk Üni-
versitesinden Prof. Dr. Lütfü
Öğüş, Samsun 19 Mayıs Üniver-
sitesinden Prof. Dr. Enver Esen-
dal, Ziraat Odaları Genel Başka-
nı Osman Özbek, Çay İşletmeleri

Genel Müdürü Nejat Ural, Zirai
Donatım Kurumu Genel Müdür
Yardımcısı Ziya Kandilci, Sam-
sun Gübre San. A.Ş. Genel Mü-
dürü Yılmaz Kaban ve Ankara
Toprak Araştırma Enstitüsü Mü-
dürü Dr. Nazmi Ülgen'dir.

Çay üreticileri ve çayla ilgili
olan tüm kuruluş temsilcilerinin
katıldığı toplantıda aşağıdaki
konular ele alınmıştır.

Bölgemizde çay tarımına
başlandığı yıllarda, topraklar çay
tarımına uygun, bitki besin ele-
mentlerince yeterli durumdaydı.
Ülkemizde çay tarımının başlan-
gıcından bugüne kadar geçen elli
yıllık zaman içinde, çaylıklara

gerekli çiftlik gübresinin (ahır
gübresi) temin edilip, verilmeyi-
şi, budamanın zamanında ve
tekniğine uygun yapılmayıp, bu-
dama artıklarından gübre olarak
istifade edilmeyişi ve kimyevi
gübrenin (Amonyum Sülfat) tek
yönlü, yüksek dozda, zamansız
ve gelişi güzel verilmesi sonucu
tüm çaylık alanlarda toprağın
yapısı bozularak asitleşme mey-
dana gelmiş, çayda verim ve ka-
litede önemli azalmalar görüı-
müştür.

Uzun yıllardan beri tek yönlü
ve yüksek dozda Amonyum Sül-
fat gübresinin kullanılması sonu-
cu çay topraklarımızın büyük bir
kısmı aşırı derecede asitleşmiş



ve toprak asitliği kritik seviyenin
(pH 4-Q'ün altına düşmüş, toprak
verimliliği azalmıştır. Mevcut çay
bahçelerinin tohumla üretilmiş ol-
ması yanında çayda budama, hasat
ve gübreleme gibi kültürel önlem-
lerin gereği gibi yapılmaması çay-
lıklarımızda ürün verimi ve kalite-
sının düşmesine neden olduğu
panelistlerimiz tarafından önemle
vurgulanmıştır.

Ülkemizde çay ziraatının baş-
lanmasından beri azotlu gübrenin
usulüne uygun verilmediği, elle to-
hum eker gibi çay bitkisinin üzeri-
ne saçılarak verildiği, bu şekilde
uygulanan gübredeki azotun bir
kısmının amonyak halinde uçtu ğu
ve azotun bir bölümünün de yıka-
narak derelere, göllere, denizlere
ve içme sularına karışarak çevre
kirliliğini, insan ve hayvan sağlı-
ğını önemli ölçüde tehdit ettiği
ifade edilmiştir. Ayrıca bilinçsiz
olarak ve lüzumundan fazla gübre
kullanılmak suretiyle kaynak isra-
fına ve milyarlarca liralık yurt
ekonomisine zarar verildiği belir-
tilmiştir.

çay topraklarının gübrelenmesi
tümüyle toprak analizlerine dayan-
dınlarak yapılması, gübreleme

programına fosforlu ve potas-
yumlu gübreler de dahil edilmesi,
çay Enstitüsü tarafından önerilen
5-1-2 formüllü kompoze gübrele-
rin de uygulamaya alınması öne-
rilmektedir.

Toprakların organik madde
ihtiyacını karşılamak bakımın-
dan budama artıklarının malç
olarak kullanılması ve çay Fabri-
kalarından elde olunan çöp artık-
larının ihtimar edilerek çaylıkla-
ra verilmesi tavsiye edilmiştir.

Gübreleme konusunda bilim-
sel araştırmanın da önemi üze-
rinde durularak, araştırması ol-
mayan tarımın modem
yapılmasının mümkün olmadığı,
araştırmalardan elde edilen ve-
rimlilik ve kaliteyi artırıcı tek-
niklerin çiftçilere intikal edilerek
onların bilinçlendirilmesinin
ehemmiyeti üzerinde durulmuş,
çiftçi tarlalarında deneme ve de-
monstrasyon çalışmalarının yay-
gınlaştırılması istenmiştir.

Araştırma Enstitüleri ve bi-
limsel kuruluşlarca yapılacak de-
nemeler sonunda çay tarımında
tavsiye edilebilecek gübre çeşitle-
rinin seçilmesinden sonra, bu yeni
çay gübrelerinin üretiminin yapı-

labileceği, çayekicilerinin talep et-
meleri halinde Zirai Donatım ve di-
ğer Gübre Sanayii Kuruluşlarınca
tedarik edilmeleri ve dağıtımlarının
mümkün olduğu ifade edilmiştir.

Panelde, konuşmacıların goruş-
lerinin Enstitümüzdeki araştırma
sonuçları ile aynı paralelde olduğu,
ülkemiz çay tarımı için diğer çay
üretici ülkelerde olduğu gibi özel
bir kompoze gübrenin üretilmesinin
zorunlu olacağı ve zaman kaybet-
meden aşağıdaki tedbirlerin alın-
masının gerektiği sonucuna varıl-
mıştır.

ı-çay bahçelerinde halen kulla-
nılmakta olan Amonyum Sülfat güb-
resinin zorunlu olmadıkça kullanıl-
maması, bunun yerine kompoze
gübrelerin kullanılması,

2 - Enstitümüzc tesbit edilen ter-
kipierde kompoze gübrenin gübre
fabrikaları tarafından üretiminin
sağlanarak, çaylıklara verilmesinin
temini,

3 - Kompoze gübrelerin her yıl
dekara 60 kg. ve Ş1!bat sonu, Mart
ayı içinde uygulanması,

4 - Gübreler ocak üzerine serpi-
lerek değil, çay tablasının altına dai-
revi şekilde verilir. Teraslı arazide,
terasın iç ya da yukarı kısmına ya-
rım ay şeklinde verilir.

5 çay bahçesine verilen
Amonyum Sülfat gübresinin büyük
kısmı çayocakları tarafından alın-
madan yağmur suları ile yıkanarak
topraktan uzaklaşır, akar su ve iç-
me sularına karışıp çevre kirlenme-
sine sebep olarak insan ve hayvan
sağlığına zararlı olmaktadır.

6 - Çaylıkların budanması, diğer
çay üretici ülkelerde olduğu gibi tek-
niğine uygun olarak 4-5 yılda bir ya-
pılarak, budama artıklarının çay
bahçelerine çayocaklarının altına
düzenli serilerek toprağın organik
gübre ihtiyacının sağlanması.


